

Press Release

Zaimis: Climate neutrality to be achieved by 2050 CBAM's gradual implementation to take effect from 2026

Cairo 21st of May 2024

Chapter Zero Egypt Hosted a Seminar on the Carbon Border Adjustment Mechanism (CBAM) in May at Elsewedy Electric Premises.

The informative seminar on the Carbon Border Adjustment Mechanism (CBAM) featured Minister Counselor Nikolaos Zaimis, Head of the Trade Section at the EU Delegation in Egypt, who provided an in-depth exploration of the innovative carbon pricing mechanism for imports into the European Union.

Minister Counselor Zaimis elaborated on the overarching goals of the CBAM, which aligns with the European Green Deal, emphasizing its significance in achieving climate neutrality by 2050 and reducing net greenhouse gas emissions by at least 55% by 2030. He detailed the gradual implementation of CBAM from 2026, with a transitional phase from 2023 to 2026, and addressed key elements such as reporting, compliance, and legislation.

The seminar highlighted the sector-specific impacts of CBAM, focusing on critical industries such as Cement, Aluminum, Fertilizers, Iron and Steel, and Energy, including Hydrogen and Electric Power. Minister Counselor Zaimis underscored the profound effects on these sectors in Egypt and the potential opportunities for businesses to capitalize on the green transition.

Additionally, the seminar provided comprehensive guidance and support offered by the European Commission to assist companies during the transition. Zaimis emphasized the EU's commitment to climate-neutrality objectives for 2050, the ambitious 2030 targets, and the newly proposed 2040 targets aiming for a 90% reduction in emissions.

Chapter Zero Egypt's seminar on CBAM offered attendees a thorough understanding of the climate policies shaping the future and the necessary steps for compliance and adaptation. The event fostered a collaborative environment for sharing knowledge and strategies essential for sustainable trade and climate action.

Chapter Zero Egypt is the first in Africa & the Middle East and the 27th of the Climate Governance Initiative's global network to promote the adoption of the Principles for Effective Climate Governance published by the WEF in 2019. It aims to equip Board members with skills and knowledge to make addressing climate change a boardroom priority and provides a platform for dialogue, knowledge-sharing, and collaboration among business leaders to drive sustainable growth in the face of evolving environmental challenges.



Seminars and webinars held by Chapter Zero Egypt are posted on the website and more information on upcoming events and membership application, can be found by visiting <http://chapterzeroegypt.org/>

Follow us on social media: For more information about upcoming events and membership, please visit [Chapter Zero Egypt](#) or follow us on [LinkedIn](#).

بيان للنشر الصحفي

زيميس: تحقيق الحياد الكربوني بحلول عام 2050
التطبيق المرحلي لآلية الإتحاد الأوروبي لتعويض الحدود الكربونية يبدأ عام 2026

القاهرة في 21 مايو 2025:

عقدت جمعية شابتير زيرو إيجيبث ندوة حول آلية تعويض الحدود الكربونية CBAM بمقر شركة السويدي اليكترونيك في مايو 2024.

استضافت جمعية شابتير زيرو إيجيبث المستشار التجاري السيد نيكولاوس زعيميس، رئيس قسم التجارة بوفد الإتحاد الأوروبي بمصر، الذي قدم عرضاً شاملاً لهذه الآلية المبتكرة من جانب الإتحاد الأوروبي لتسعير الكربون في واردات الإتحاد الأوروبي.

قدم زيميس شرحاً للأهداف الشاملة لـ CBAM، والتي تتماشى مع الاتفاق الأخضر الأوروبي، مشدداً على أهميتها في تحقيق الحياد الكربوني بحلول عام 2050 وتقليل انبعاثات غازات الاحتباس الحراري بنسبة لا تقل عن 55% بحلول عام 2030. كما تناول التطبيق التدريجي لـ CBAM بدءاً من عام 2026، مع مرحلة انتقالية من 2023 إلى 2026، وقيامه بتناول العناصر الرئيسية في مرحلة التحول للشركات بما فيها تقديم التقارير، والامتثال لأفضل الممارسات، وكذلك مواكبة التشريعات المنظمة.

أبرزت الندوة التأثيرات القطاعية لـ CBAM، مع التركيز على الصناعات الحيوية مثل الأسمنت، والألومنيوم، والأسمدة، والحديد والصلب، والطاقة بما في ذلك الهيدروجين والطاقة الكهربائية. أكد زيميس على التأثيرات العميقة لهذه الآلية على هذه القطاعات في مصر والفرص المحتملة التي يمكن للشركات الاستفادة منها في الانتقال الأخضر.

كما قدمت الندوة إرشادات وإمكانيات دعم شامل مقدم من المفوضية الأوروبية لمساعدة الشركات خلال المرحلة الانتقالية. شدد زيميس على التزام الإتحاد الأوروبي بأهداف الحياد المناخي لعام 2050، والأهداف الطموحة لعام 2030، والأهداف الجديدة المقترحة لعام 2040 التي تهدف إلى تقليل الانبعاثات بنسبة 90%.

جمعية شابتير زيرو إيجيبث تعد الأولى في إفريقيا والشرق الأوسط والـ 27 حول العالم وهي منبر لتبادل المعرفة بين قادة الأعمال للتعامل مع تحديات المناخ وتحقيق النمو من خلال إستثمار الفرص المتاحة بالتعاون مع مبادرة حوكمة المناخ ((CGI النابعة عن المنتدى الاقتصادي العالمي (WEF). تعمل مبادرة حوكمة المناخ على تعزيز مبادئ الإدارة الفعالة للمناخ التي تم نشرها من قبل المنتدى الاقتصادي العالمي عام 2019 والتي تهدف إلى زيادة ثقل معرفة أعضاء مجالس الإدارات وتزويدهم بالمهارات والمعرفة لتصبح معالجة تغير المناخ أولوية في الشركات المصرية.

يتم نشر الندوات التي تعقدها Chapter Zero Egypt على الموقع الإلكتروني ويمكن العثور على مزيد من المعلومات حول الندوات وكيفية الإنضمام من خلال زيارة الموقع على الرابط التالي: [/http://chapterzeroegypt.org](http://chapterzeroegypt.org)

تابعونا على وسائل التواصل الاجتماعي:

لمزيد من المعلومات حول الفعاليات القادمة والعضوية، يرجى زيارة Chapter Zero Egypt أو متابعتنا على [LinkedIn](https://www.linkedin.com/company/chapter-zero-egypt).
